
K protestům proti zdravotnickým
reformám se připojili i studenti a
pracovníci fakultních nemocnic

Compiled 29.6.2014 0:53:41 by Document Globe ®   1

K protestům proti zdravotnickým reformám se připojili i
studenti a pracovníci fakultních nemocnic

20.5.2008, 21:00, pořad: Stalo se dnes

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
A je tu další domácí téma. Džbán živé vody jako symbol dialogu o reformě namísto slibované rakve s pohřbenou
fakultní nemocnicí poslali dnes medici ministru zdravotnictví Tomáši Julínkovi. Smírným gestem uzavřeli shromáždění
pořádané proti jeho záměru vytvořit univerzitní nemocnice jako akciové společnosti s menšinovým podílem univerzit.
Mluvčí ministerstva Tomáš Cikrt od nich převzal po té petici se čtyři a půl tisíci podpisy a dal jim zase panenku jako
symbol pacienta, pro něhož se reformy dělají. A já už na lince vítám aktéry dnešního předávání specifických dárků, tedy
jak předsedu Akademického senátu 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy a zároveň mluvčího iniciativy k univerzitním
nemocnicím Marka Hilšera. Dobrý večer.

Marek HILŠER; předseda Akademického senátu 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy; mluvčí iniciativy k univerzitním
nemocnicím
--------------------
Dobrý večer.

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
A také samozřejmě i dalšího muže, který se toho předávání dárků zúčastnil, mluvčího ministerstva zdravotnictví,
magistra Tomáše Cikrta. Dobrý večer.

Tomáš CIKRT; mluvčí ministerstva zdravotnictví
--------------------
Dobrý večer.

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
Takže, pánové, a jako první dostane slovo Marek Hilšer. Co jste vlastně tím předávání darů chtěli dosáhnout a co vlastně
jste chtěli dosáhnout celou tou dnešní akcí?

Marek HILŠER; předseda Akademického senátu 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy; mluvčí iniciativy k univerzitním
nemocnicím
--------------------
Tak já bych rád upřesnil, že my jsme nepředávali dary, jenom jsme měli dvě možnosti. Jedna byla tedy džbán se živou
vodou a druhá byla kosa jako reforma a dali jsme na výběr ministerstvu. Pan Cikrt si vybral ten džbán. Ta druhá věc tedy,
co jsme, co jsme chtěli docílit. My jsme chtěli upozornit nebo chceme a budeme dál upozorňovat veřejnost na závažnou
problematiku, která se týká tedy univerzitních nemocnic, a to je jejich transformace na akciové společnosti, protože se
domníváme, že ta diskuse ve společnosti neprobíhá a občané nejsou dostatečně informováni o této záležitosti.

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
Ono to spíš vypadá, že občané už jsou trošku zahlceni všemi těmi informacemi o zdravotnické reformě. Takže co na
to říká mluvčí ministerstva zdravotnictví Tomáš Cikrt? Já, když jsem vás dnes viděla, tak vy jste říkal, že máte pocit, že
trošku protesty předcházejí těm skutečným rozhovorům o tom, jak to ve skutečnosti bude vypadat.
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Tomáš CIKRT; mluvčí ministerstva zdravotnictví
--------------------
Já jsem řekl i studentům, kteří přišli před ministerstvo zdravotnictví, že my ten dialog vedeme už delší dobu. Vedli jsme
ho s jejich učiteli, s akademickými hodnostáři. Budeme ho vést dál, zítra bude další velké shromáždění na 1. lékařské
fakultě, příští týden se ministr setká i se studenty a pedagogy v Olomouci a samozřejmě teprve dáme do připomínkového
řízení paragrafové znění dotyčných zákonů. My jsme si opravdu dneska vyměnili dárky. Já jsem přijal vodu, protože
si myslím, že ta naděje tkví i v té reformě i v těch zákonech a rozhodně jsem nemohl přijmout kosu a vůbec celé to
aranžmá s rakví. Nicméně musím ocenit to, že studenti jednali velice slušně, my jsme se snažili oplatit stejnou mincí. Já
jsem převzal i petici. A myslím si, že jenom trošičku to kalí to, že na Albertově vystoupili lidé, kteří se politicky angažují,
profesoři, kteří kandidují do senátu a podobně, ale jinak my o dialog stojíme. Jsme přesvědčeni, že nad těmi zákony
jsme ho schopni vést se studenty i s jejich pedagogy.

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
Co na to říká Marek Hilšer? Teď jste slyšel od mluvčího ministra zdravotnictví, že už zítra další kolo diskusí začne, tak
v podstatě není asi moc validní ten váš argument, že s vámi nechce ministerstvo diskutovat.

Marek HILŠER; předseda Akademického senátu 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy; mluvčí iniciativy k univerzitním
nemocnicím
--------------------
Tak víte, ono je to trochu jinak. Ministerstvo začlo diskutovat až v momentě, kdy studenti přišli s touto iniciativou a kdy
tedy politici nebo ministerstvo poznalo, že tedy už jde tak trochu, když to trochu nadlehčím, do tuhého. On totiž ten, jak
říká pan, pan mluvčí Cikrt, ono ty rozhovory spíše připomínaly monolog, a to třičtvrtě roku trvající monolog, kdy rektoři
neustále jaksi vznášeli připomínky k tomu, k těm návrhům, které ministerstvo vznášelo a v momentu a v momentu, kdy
tedy, kdy tedy pan, kdy tedy ministerstvo představilo ten paragrafový, to paragrafové znění zákona, tak jsme zjistili, že
ty připomínky tam nebyly v žádném případě nebo v drtivé menšině případů zapracovány. Na to konto tedy vznikla ta,
na to konto vznikla ta iniciativa a v ten moment prostě se začla akademická obec bouřit. Toto ...

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
Ano, tak teď musím něco říct, ano, vám právě, pane mluvčí Tomáši Cikrte. Ono je to teď takový, takový tradiční evergreen,
že sice všichni ministerští úředníci naslouchají jakoby s velkým zaujetím všem těm různým příporodkům, k různým
verzím zákonů, ale potom se stejně zařídí podle svého, tak nepostupuje ...

Tomáš CIKRT; mluvčí ministerstva zdravotnictví
--------------------
Paní redaktorko, ale pan doktor bohužel nemá pravdu. My jsme nejednali přímo se studenty, protože za univerzity
nechodili na ta jednání studenti, ale chodili na ně rektoři a děkani a ta jednání trvají už několik měsíců. To je první věc.
Druhá věc je, my jsme přesvědčeni, že jsme tam dali úplně všechny připomínky univerzit a jsme připraveni tam dát další,
pokud jim nestačí ty pojistky, které jsou tam dnes. To jediné, na co ministerstvo nepřistoupilo a ani přistoupit nemůže,
je větší podíl univerzit v těch akciových společnostech, čili většinový podíl. Není to možné, protože v naší zemi máme
nastaveny univerzity na to, a tak to předpokládá i vysokoškolský zákon, že poskytují, že, nebo zaručují, garantují výuku
a výzkum. Tohle chceme nejen zachovat, ale dál rozvinout a v tom zákona to dobře ošetřit, ale nemohou převzít řízení
podniků, jejichž obraz i majetek je miliardově vyšší, než dnes spravují samy univerzity. K tomu zřízeny nejsou. To si
musí podržet stát, musí mu zůstat odpovědnost za superspecializovanou péči. Al stejně tak nebo tak trváme na tom,
že naše pojetí univerzitních nemocnic je pojetí nemocnic s univerzitami, ne bez univerzit, ale pojetí nemocnic, které
nebudou tvořit dluhy a které budou fungovat ve prospěch pacientů. Kdo chce vidět v těch zákonech výsledky těchto
jednání s univerzitami, ten je tam vidět musí. Kdo je tma vidět nechce, tomu holt není pomoci, ale znovu opakuji, jednat
budeme dál.

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
Tak, tak pravil mluvčí ministerstva zdravotnictví Tomáš Cikrt. Co na to říká tedy předseda Akademického senátu 1.
lékařské fakulty Univerzity Karlovy Marek Hilšer? Když to zjednoduším, s čím byste byli spokojeni, aby se stalo nebo
respektive s jakým postojem ministerstva zdravotnictví byste byli spokojeni nebo přinejmenším srozuměni?

Marek HILŠER; předseda Akademického senátu 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy; mluvčí iniciativy k univerzitním
nemocnicím
--------------------
Víte, my bysme byli spokojeni s tím, kdyby ministerstvo zdravotnictví se podívalo do toho, jak tyto záležitosti nebo
jak jsou upraveny univerzitní nemocnice v Evropě. Naprosto v drtivé většině jsou univerzitní nemocnice neziskovými,
veřejnoprávními společnostmi, ve kterých mají univerzity buďto vyrovnaný, nebo dominantní podíl na rozhodování. To, že
ministerstvo vytváří univerzitní nemocnice jako akciové společnosti, je naprosto bezprecedentní záležitost a samozřejmě
to přináší potom řadu komplikací.
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Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
Tak, pánové, uvidíme, co se stane zítra po tom vašem vzájemném dialogu. Předpokládám, že se určitě neslyšíme
naposledy.

Tomáš CIKRT; mluvčí ministerstva zdravotnictví
--------------------
My děláme evropsky standardní formu, jenom je krátká poznámka. Evropsky standardní, ale pro české prostředí dobře
ušitou, tam je akciovka jenom základ, jinak je to speciální zákon, který upraví ty nemocnice ...

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
To už je ovšem, pane Tomáši ...

Tomáš CIKRT; mluvčí ministerstva zdravotnictví
--------------------
... specificky, ano, chápu, ano, ano ...

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
... Cikrte na odbornou debatu. Já vám děkuji. To byl mluvčí ministra zdravotnictví Tomáš Cikrt, a také předseda
Akademického senátu ...

Tomáš CIKRT; mluvčí ministerstva zdravotnictví
--------------------
Na shledanou.

Markéta ŠEVČÍKOVÁ; moderátorka
--------------------
... 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy a zároveň mluvčí iniciativy k univerzitním nemocnicím Marek Hilšer. I vám pěkný
večer.

Marek HILŠER; předseda Akademického senátu 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy; mluvčí iniciativy k univerzitním
nemocnicím
--------------------
Na shledanou.

Tomáš CIKRT; mluvčí ministerstva zdravotnictví
--------------------
Na shledanou.


